



BIBRACTE

« Interdisciplinarity and new approaches in the research on The Iron Age »

Rencontres doctorales archéologiques de l'École Européenne de Protohistoire de Bibracte

28 to 30 April, 2015

Informations and call for paper

This doctoral meeting organized in part of the European School of Protohistory of Bibracte (EPPB in french) has for ambition to create contacts between the European's PhD Students and post-PhD students working on the Iron Age. This project pursues the work of the « *Colloque des Jeunes Chercheurs en Archéologie Celtique* » organized in 2005 at Bibracte at the occasion of the creation of the EPPB. It aims to facilitate the discussion around interdisciplinary problematic, in different geographical and cultural contexts.

This meeting invite the researchers to present an innovative aspect of their works, or reflections on diverse topics from a new perspective.

Firstly, the cultural relations and the economic exchanges between the different Europeans cultures of the Iron Age constitute a privileged axe of these meetings. It will be important to present the new discover about chronological, cultural and geographical evolutions of the protohistoric populations. As well as their socioeconomic interactions with Middle Europa and closest neighbors like the Mediterranean and Scandinavian worlds, will be an important part of this meetings by using typological (numismatic or study of importation objects), technological or anthropological approaches.

Secondly, another purpose of these doctoral meetings is to promote innovative and multidisciplinary methods which come to improve the research on the Iron Age. The interest of this kind of transversal approaches is not to prove. The communications should present the technical tools (physico-chemical, statistics analysis, morphometric study) which work for the development of the research of this period. The systematic use of these new tools allows a normalization of the data and global reflections concerning long periods and large areas.

Finally, the relations and interactions between iron age societies and their environment will constitute the last main axis of these days. This axe focus on the contributions of the environmental archaeology, anthropological and archeozoological studies.

The PhD students and Post-PhD will be invited to discuss on the different contributions and the difficulties raised by these new methods as part of their thesis. These meetings will also be an opportunity to wonder about the trends and the possible deficiencies of the recent European researches on the Iron Age.



MASARYK UNIVERSITY
FACULTY OF ARTS

EBERHARD KARLS
UNIVERSITÄT
TÜBINGEN





BIBRACTE

General informations

Location

This doctoral meeting will take place in the European archaeological center of Bibracte, Glux-en Glenne (Nièvre- FRANCE) during three days : 28 to 30 April 2015.

Reception and accommodation

During these meetings, the food and accommodation will be supported by the organizer. A reception will be take place Monday 27. It will also be possible to stay at Bibracte after these doctoral meetings to take advantage of the library (arrange directly with the administration of the European Centre of Archaeology of Bibracte).

The travel expenses will be support by the participants.

Call for papers/posters

The number of participants is limited by the capacity of the Center of research of Bibracte. Doctoral and post-doctoral student graduated for less than 3 years who wish to present a paper or poster will be prioritized. Other requests to participate shall reviewed on a case by case basis. The organizing committee keep the right to propose the realization of a posters or to group communications.

The duration of a communication is limited to 20 minutes, followed by 10 minutes of discussion.

To facilitate the exchanges, the communication/poster will be in French or in English. It would be preferable that slideshows are in different language than the communication (For instance communication in French = slideshows in English). The people wishing to present a communication or a poster are invited to complete the attached form and to send back it before September 15th, 2014 to the address rencontres.doctorales.adf@gmail.com.

Publication/Diffusion

The communications and the posters will be published after validation by the scientific committee of doctoral meetings.

Scientific Committee

Adam A.-M., Barral P., Bataille G., Bochnak T., Fernandez-Götz M., Fichtl S., Guichard V., Guillaumet J.-P., Schönfelder M., Verger S., Wirth S.

Organizing Committee

Anna Cannot (université de Bourgogne, UMR ARTeHis 6298 – Eberhardt-Karls-Universität Tübingen), Thibault Le Cozanet (Université de Bourgogne, UMR ARTeHis 6298), Julie Remy (Université de Tours, EA 6298 CeTHiS), Josef Wilczek (Université de Bourgogne, UMR ARTeHis 6298 – Masaryk University of Brno).



MASARYK UNIVERSITY
FACULTY OF ARTS





BIBRACTE

**« Interdisciplinarity and new approaches in the research on
The Iron Age »**

Rencontres doctorales archéologiques de l'École Européenne de Protohistoire de Bibracte

28 to 30 April, 2015

Registration Form

Name : First name :

Address :
.....

E-Mail : Phone Number :

Establishment of affiliation or laboratory :

Date of Arrival : Date of departure :

I wish to propose :

- a poster
- a communication

Title :

.....
.....
.....

Abstract (< 500 words) :



MASARYK UNIVERSITY
FACULTY OF ARTS

EBERHARD KARLS
UNIVERSITÄT
TÜBINGEN





BIBRACTE

« Interdisciplinarité et nouvelles approches dans les recherches sur l'âge du Fer »

Rencontres doctorales archéologiques de l'École Européenne de Protohistoire de Bibracte
Du 28 au 30 avril 2015

Informations et appel à communications

Les Rencontres doctorales organisées dans le cadre de l'École Européenne de Protohistoire de Bibracte ont pour ambition d'établir des contacts entre les doctorants et post-doctorants européens travaillant sur l'âge du Fer. Ce projet poursuit l'entreprise du Colloque Jeunes Chercheurs en archéologie celtique organisé en 2005 à Bibracte à l'occasion de la création de l'EEPb et vise à favoriser les discussions autour de problématiques interdisciplinaires, dans des contextes géographiques et culturels différents.

Ces rencontres invitent les chercheurs à présenter un aspect novateur de leurs travaux, ou des réflexions sur des thématiques diverses abordées selon un angle neuf.

Les contacts, relations et échanges entre les différentes cultures européennes protohistoriques constitueront un axe privilégié de ces rencontres. Il s'agira de présenter l'évolution culturelle et chrono-géographique des différentes populations protohistoriques, ainsi que leurs interactions socio-économiques autant au sein de l'Europe moyenne qu'avec ses voisins proches (mondes méditerranéen et scandinave), notamment par le biais d'approches typologiques (numismatique ou étude d'objets d'importation, par exemple), technologiques et anthropologiques.

L'un des principaux objectifs de ces rencontres doctorales sera de promouvoir des méthodes novatrices et pluridisciplinaires qui viennent enrichir les recherches sur l'âge du Fer. L'intérêt des approches transversales associant les sciences dites « dures » et les sciences humaines n'est plus à prouver. Il s'agira de présenter les outils techniques (analyses physico-chimiques, statistiques, morphométrie...) qui œuvrent pour le développement des recherches sur l'âge du Fer. L'essor et l'utilisation de plus en plus systématique de ces outils permettent une normalisation des données ouvrant sur des réflexions globalisantes touchant de longues périodes et de vastes territoires. À ce propos la généralisation des systèmes d'informations géographiques offre de nouvelles perspectives de modélisation spatiale.

Les relations et interactions entre ces sociétés et leur environnement constitueront le dernier axe principal de ces journées, à travers les apports des études paléoenvironnementales, anthropologiques et archéozoologiques.

Les doctorants et post-doctorants seront invités à débattre sur les contributions et les difficultés soulevées par ces nouvelles méthodes dans le cadre de la thèse. Ces rencontres seront aussi l'occasion de s'interroger sur les tendances et éventuelles carences des recherches européennes récentes sur l'âge du Fer.



MASARYK UNIVERSITY
FACULTY OF ARTS

EBERHARD KARLS
UNIVERSITÄT
TÜBINGEN





BIBRACTE

Informations générales

Lieu

Les Rencontres doctorales se dérouleront du **28 au 30 avril 2015**, au Centre archéologique européen de Bibracte, à Glux-en-Glenne (58).

Accueil et hébergement

Le gîte et le couvert seront entièrement pris en charge par les organisateurs pour la durée des Rencontres. Un accueil sera proposé dès le lundi 27 avril pour les participants venant de loin. Il sera également possible pour ceux qui le souhaitent de rester la fin de semaine pour profiter du centre de documentation de Bibracte (à organiser directement avec le Centre archéologique européen de Bibracte).

Les frais de déplacement seront à la charge des participants.

Proposition de communications/posters

Le nombre de participants étant limité par la capacité d'accueil du centre de Bibracte, les doctorants et post-doctorants (diplômés depuis moins de 3 ans) souhaitant présenter une communication ou un poster seront prioritaires. Les autres demandes de participation seront étudiées au cas par cas. Le comité de pilotage des Rencontres se réserve le droit de proposer la réalisation de posters ou le regroupement de communications.

La durée d'une communication sera de 20 minutes, suivies de 10 minutes de discussion.

Pour faciliter la compréhension et les échanges, les communications/posters devront être en français ou en anglais. Il serait également souhaitable que les diaporamas soient dans une autre langue que la communication (exemple : communication en français - diaporama en anglais).

Les personnes souhaitant présenter une communication ou un poster sont invitées à remplir le formulaire joint ci-après et à le renvoyer avant le **15 septembre 2014** à l'adresse rencontres.doctorales.adf@gmail.com

Diffusion / Publication

Les communications et posters feront l'objet d'une publication, après validation par le comité scientifique des Rencontres doctorales.

Comité scientifique

Adam A.-M., Wirth S., Fichtl S., Guillaumet J.-P., Barral P., Bataille G., Bochnak T., Verger S., Guichard V., Fernandez-Götz M., Schönfelder M.

Comité d'organisation

Anna Cannot (université de Bourgogne, UMR ARTeHis 6298 – Eberhardt-Karls-Universität Tübingen), Thibault Le Cozanet (université de Bourgogne, UMR ARTeHis 6298), Julie Remy (université de Tours, EA 6298 CeTHiS), Josef Wilczek (université de Bourgogne, UMR ARTeHis 6298 - Masaryk University Brno)



MASARYK UNIVERSITY
FACULTY OF ARTS

EBERHARD KARLS
UNIVERSITÄT
TÜBINGEN





BIBRACTE

Rencontres doctorales archéologiques de l'Ecole Européenne de Protohistoire de Bibracte

Du 28 au 30 avril 2015

Fiche d'inscription

Nom : Prénom :

Email :

Etablissement d'affiliation et laboratoire :

Adresse de l'établissement :

Date d'arrivée : Date de départ :

Je souhaite proposer : un poster / une communication

Titre :

Résumé (300 mots maximum) :



MASARYK UNIVERSITY
FACULTY OF ARTS

EBERHARD KARLS
UNIVERSITÄT
TÜBINGEN

